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معرفی نامزدهای اولیه ۱۰ بخش اسکار
»نگهبان شب« رضا میرکریمی کنار رفت

همدلی| آکادمی اســکار فهرست اولیه ۱۰ بخش 
خود از جملــه نامزدهای بهترین فیلم بین المللی، 

مستند بلند و انیمیشن کوتاه را اعلام کرد.
 به نقل از ورایتی، ۱۰ بخش از اســکار نود و ششم 
نامزدهای اولیه خود را شــناخت که شامل مستند 
بلند، مســتند کوتاه، فیلم بلند بین المللی، گریم و 
آرایش مو، صدا، موســیقی متن، ترانه، انیمیشــن 

کوتاه، فیلم کوتاه و جلوه های ویژه می شود.
در میان ۱۵ فیلمی که در رقابت اسکار بین المللی 
۲۰۲۴ باقی ماندند »آمریکاتســی« از ارمنستان، 
»راهب و اســلحه« از بوتان، »ســرزمین  موعود« 
از دانمارک، »برگ های افتــاده« از فنلاند، »طعم 
چیزهــا« از فرانســه، »تالار معلمــان« از آلمان، 
»ســرزمین خدا« از ایســلند، »مــن کاپیتان« از 
ایتالیــا، »روزهــای عالــی« از ژاپــن، »توتم« از 
مکزیک، »مادر همه دروغ ها« از مراکش، »جامعه 
برف« از اسپانیا، »چهار دختر« از تونس، »۲۰ روز 
در ماریوپل« از اوکراین و »منطقه مورد علاقه« از 
انگلستان فیلم هایی هســتند که در رقابت بخش 

بین المللی باقی مانده اند.
بــه این ترتیــب »نگهبان شــب« ســاخته رضا 
میرکریمی کــه نماینده ایران در این بخش بود از 

ادامه مسیر بازماند.
آکادمی اسکار همچنین فهرست اولیه جایزه اسکار 
مســتند بلند را هــم معرفی کــرد. در این بخش 
»سمفونی آمریکایی«، »آپولونیا، آپولونیا«، »ورای 
آرمان شــهر«، »بوبی واین: رییس جمهور مردم«، 
»ارواح بی طاقت، شــهر سیاه و افسانه کابوی نیمه 
شــب«، »خاطره ابدی«، »چهار دختر«، »رفتن به 
مریــخ: برنامه نیکی جیووانــی«، »پنجره عقبی«، 
»از ابتــدا مهردار«، »هنــوز: فیلمی از مایکل جی 
فاکس«، »صدای آرام کم«، »۳۲ صدا«، »کشــتن 

ببر« و »۲۰ روز در ماریوپل« جای گرفته اند.
در شــاخه انیمیشن کوتاه نیز فیلم »یونیفورم ما« 
ساخته یگانه مقدم محصول ایران به فهرست اولیه 
جایزه این بخش راه پیدا کرد تا در ادامه مســیر با 
انیمیشن هایی چون »بوم«، »ایوا«، »هومو«، »من 
هیپ هستم«، »نوعی عهدنامه«، »کورکورتر »سگ 
آپارتمان(«، »نامه ای بــه خوک«، »حواس نود و 
پنج«، »»روزی روزگاری اســتودیو«، »پاکیدرم«، 
»پیــت«، »۲۷«، »جنگ تمام شــد! بــا الهام از 
موســیقی جان و یوکو« و »احضار وحشی« رقابت 

کند.
در دیگــر بخش هایی کــه معرفی شــده اند گرتا 
گرویگ با »باربی« پیشــتاز بوده و در ۵ شــاخه 
از جملــه صدا، آهنگ اصلی برای ســه ترانه  بیلی 

آیلیش وارد رقابت شده است.
در بخش موســیقی، ســاخته های دانیل پمبرتون 
برای »مــرد عنکبوتــی: در دنیــای عنکبوتی«، 
لودویگ گورانســون بــرای »اوپنهایمــر« و رابی 
رابرتســون فقید برای »قاتلان مــاه کامل« و نیز 
توماس نیومــن برای »بنیادیــن« و جان ویلیامز 
برای »ایندیانا جونز و گردونه سرنوشت« از جمله 

رقابت کنندگان هستند.
»اوپنهایمر« هم در بخش گریم و صدا و موسیقی 
حضــور دارد و »قاتــلان مــاه کامــل« مارتین 
اسکورســیزی در مجموع در ۴ بخش در رقابت ها 

جای دارد.
نامزدهای اســکار در تمامی بخش هــا ۲۳ ژانویه 
۲۰۲۴ معرفی می شــوند تا از میان آنها در مراسم 
اهــدای جوایز که ۱۰ مارس )۲۰ اســفند( برگزار 

می شود، برندگان انتخاب شوند.

 وزیر فرهنگ: مطالبه چندین ساله اصحاب
 تئاتر را برآورده خواهیم کرد 

مطالبه رضا کیانیان برای حفاظت از 
حریم »تئاتر شهر«

همدلی| رضا کیانیان، چهره شناخته شــده عرصه 
تئاتر، ســینما و تلویزیون درباره پیشــینه فعالیت 
تئاتری ها برای حفظ حریم تئاتر شهر، گفت: تمام 
هنرمندان تئاتر و حتی زنده یاد آقای ســمندریان 
در آن دوره در مجموعه  تئاتر شــهر جمع شــدیم 
و از شهرداری و مســوولان مترو خواستیم تا این 

ایستگاه را در حریم تئاتر شهر نسازند.
او افزود: بازسازی مجموعه ی تئاترشهر در سال ۶۸ 
بدون در نظر گرفتن معماری و ســاختار بیرونی و 

درونی تئاترشهر اتفاق افتاد. 
در خبرهــا شــنیده  ام که این روزها مهندســان 
مشــغول تعمیر تئاتر شــهر هســتند. معتقدم 
می توان تئاترشهر را براســاس نقشه هایی که بر 
مبنای آن ساخته شــده، تعمیر و بازسازی کرد 
تا معماری داخلی این بنای هنری حفظ شــود و 
وقتی مجموعه آماده شد، آن را به مرکز هنرهای 

نمایشی سپرد.
محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی صبح امروز پس از جلســه هیات دولت 
گفت: شــنبه مراســمی در محوطه ای تئاتر شهر 
خواهیم داشت و مطالبه بیش از سی و چند ساله 
اصحاب تئاتر را برآورده خواهیم کرد و یک حریمی 
را در مجموعه تئاتر شــهر برای بهره مندی بیشتر 

هنرمندان ایجاد خواهیم کرد.

برای پاسداشت آیین فرهنگی شب یلدا
بزرگترین گردهمایی هنرمندان 

پیشکسوت برگزار شد

همدلــی|  بزرگتریــن گردهمایــی هنرمندان 
پیشکسوت به مناســبت پاسداشت آیین فرهنگی 
شب یلدا به میزبانی پارک ملی علوم و فناوری های 
نــرم و صنایع فرهنگی ایران، با حضور ۳۵۰ تن از 

هنرمندان پیشکسوت کشور برگزار شد.
علم  پارک  رییس  ایمانی خوشــخو،  محمدحسین 
و فناوری هــای نرم و صنایع فرهنگی کشــور در 
گردهمایی هنرمندان پیشکســوت به مناســبت 
پاسداشــت آیین فرهنگی شــب یلدا در ســالن 
اجتماعات دانشگاه علم و فرهنگ جهاد دانشگاهی 
برگزار شــد، با اشــاره بــه فعالیت هــای پارک از 
برنامه های این مجموعه برای اعتلای جامعه هنری 
و فرهنگی کشــور خبر داد و از هنرمندان دعوت 
کرد با ایده های خود به رونق اقتصاد هنر و صنایع 

فرهنگی ایران یاری رسانند.
ایمانی خوشــخو در همایش هنرمندان پیشکسوت 
به مناســبت بلندترین شب ســال یادآور شد: من 
از ســال ۱۳۵۹ در حوزه هنری جهاد دانشگاهی 
فعالیت کردم. از ســال ۱۳۸۳ نیز به عنوان معاون 
هنری در این زمینه فعالیت کردم و امشب نیز در 
جمع هنرمندان، پیشکسوتان و سرمایه های هنری 
کشــور هستم. امیدوار هستم تا بتوانیم از ایده ها و 
پیشــنهادات همه هنرمندان برای ارتقا این عرصه 

بهره ببریم.
او با اشاره به برنامه های این نهاد در حوزه هنر ادامه 
داد: یکی از برنامه هایی که در حال پیگیری اســت، 
سند ملی موسیقی ایران است که به تازگی در شورای 
عالــی انقــلاب فرهنگی به ریاســت رییس جمهور 
به تصویب نهایی رســید و پــس از آن نیز نوبت به 
ســند ملی هنرهای نمایشی خواهد رسید.در ادامه 
نیز عباس عظیمی مدیرعامل موسســه هنرمندان 
پیشکسوت با اشاره به جایگاه این موسسه و اعضای 
آن بــه عنوان گنجینه فرهنــگ و هنر ایران گفت: 
جهاد دانشــگاهی همــواره در حوزه های گوناگون 
علمــی، فرهنگی و هنــری فعال بــوده و خدمات 
شایانی به کشور ارائه کرده است. گردهمایی امشب 
نیز به همت دوســتان ما در این نهــاد رقم خورد 
اســت. او تاکید کرد: امیدواریم تعاملات دوســویه 
ما با جهاد دانشــگاهی بتواند منجر به اســتفاده از 
ظرفیت گرانبهای هنرمندان و پیشکسوتان فرهنگی 
کشور شــود.در ادامه نیز داریوش ارجمند هنرمند 
پیشکســوت کشور با اشــاره تمدن ساز بودن مردم 
ایران گفت: ما تنها ملتی در کره زمین هســتیم که 
بت نپرستیده ایم. ما بزرگترین سهامداران تمدن در 
دنیا هستیم. ما یک مسجد شیخ لطف الله داریم که 
یگانه اســت و این اصل تمدن است.او افزود: زمانی 
که مــن در دبی بودم و به تازگی در ســریال امام 
علی ایفای نقش کرده بودم، برخی از مسئولان این 
کشور از من درباره کشورشان سوال کردند. در واقع 
نظر من این اســت که اتفاقی که در این کشــورها 
افتاده تکنولوژی اســت نه فرهنگ و تمدن. شــب 
تولد خورشید که یلداست، با شب تولد مسیح یکی 
شده و جشن گرفته می شود. یلدا کلمه ای سومری 
به معنای تولد دوباره خورشــید اســت وچیزی که 
خاموش نمیشــود خورشید اســت و مظهر زندگی 
است. در شب تولد خورشید که یلداست، ما جشن 
می گیریم چرا که جهان ما از نور و ظلمت ســاخته 
شده است.در این مراســم همچنین تفاهمنامه ای 
میان پارک کلی علــوم و فناوری های نرم و صنایع 
فرهنگی و موسسه هنرمندان پیشکسوت با حضور 
مســلمی نائینی رییس جهاد دانشگاهی، عظیمی 
مدیرعامل موسســه هنرمندان پیشکسوت، ایمانی 
خوشــخو رییس پارک و داریوش ارجمند هنرمند 

پیشکسوت کشور امضا شد.

همدلی|  ستاره قاســمی: این عرصه یکی 
از آن فضا هــای عجیب و غریب در فرهنگ 
و هنر ایران زمین به شــمار می رود. از یک 
ســو هم می تواند جزء صنایع دستی و هم 
زیرمجموعه موسیقی قرار بگیرد و از سوی 
دیگر مطابقت کامل با این دو عرصه ندارد چرا 
که صنایع دستی امروز کارکرد مستقیم خود 
را از دست داده و بیشتر جنبه تزئینی پیدا 
کرده است و از این منظر سازسازی به واسطه 
کاربردی بودنش شــاید انطباق کامل با آن 
نداشته باشد. از طرف دیگر ضرورتی وجود 
ندارد که یک سازساز در یکی از شاخه های 
موسیقی متخصص باشد. از همه این مباحث 
که بگذریم، هنر سازسازی را شاید بتوانیم 
زیربنایی ترین هنر مرتبط با موسیقی بنامیم 
چراکه اگر سازی نباشد حتی اگر موزیسین 
متخصص هم در اختیار داشته باشیم، هیچ 
صدایی تولید نخواهد شد.از همین منظر هم 
هست که در چند سال گذشته توجه به این 
حوزه به یکی از اولویت های نهاد های مرتبط 
با موسیقی بدل شده است و خانه موسیقی 
هم به برگزاری رویدادی ویژه برای این هنر 
ارزنده همت کرده است؛ نمایشگاهی به نام 

»سازخانه«.
برگزاری ســومین دوره این رویداد پیش از 
فراگیر شــدن کرونا در ایران و جهان به دی 
ماه سال ۱۳۹۸ بازمی گردد که در شاخه های 
ساز های ایرانی، کلاسیک و ابداعی با نمایش 
آثار بیش از ۶۰ هنرمند ســازنده ســاز در 
گالری های ممیز، میرمیران، پاییز و زمستان 
پژوهشی  و نشســت های  خانه هنرمندان 
این  به  تخصصی پیش روی علاقه منــدان 
عرصه قرار گرفت.سال گذشته هم براساس 
برنامه زیری های انجام شده، بنا بود چهارمین 
دوره نمایشگاه »ســازخانه« در شاخه های 
ساز های ایرانی، کلاسیک و ابداعی از ۲۷ آبان 
تا چهارم آذرماه در محل خانه هنرمندان ایران 
برپا شود اما بنا به درخواست شرکت کنندگان 
در این نمایشــگاه و کانون سازندگان ساز 
برپایی چهارمین دوره  ایران  خانه موسیقی 
نمایشگاه به تعویق افتاد.در نهایت اما به نظر 
می رسد بر اساس اعلام خانه موسیقی امسال 
طلسم شکسته می شــود و چهارمین دوره 
»سازخانه« با چهار سال وقفه بالاخره برگزار 

خواهد شد.
هوشنگ اکبری، ویولن ساز نامدار و برجسته 
ارومیه ای هم به احتمال فراوان در این رویداد 
حاضر خواهد شد تا ساخته های ارزنده خود را 
پیش روی نوازندگان ساز ویلن در ارکستر ها 
و گروه های موسیقی غربی و ایرانی کشورمان 
قرار دهد. به همین بهانه با این استاد مسلم 
با مرور خاطرات  تا  به گفت وگو پرداخته ایم 
شیرینش بخشی از آن را برایمان بازگو کند. 
او که چندین دهه با ابراهیم قنبری مهر، قله 
سازسازی ایران نفس به نفس زندگی کرده 
اســت، نقبی به خاطرات گذشــته زد و به 
اتفاقات جذابی اشاره کرده که خیلی پیش تر 
از این ها باید رسانه ای می شد. هوشنگ اکبری 
در گفت وگو با »همدلی« از روزی سخن گفت 
مشهور  نوازنده  مارکوف«  »الکســاندر  که 
ویولن، ساز او را در دست گرفت؛ اتفاقی که 
پیش تر با ویولن ابراهیم قنبری مهر در دست 
با  »یهودی منوهین« رخ داد. گفت وگوی ما 

سازساز نام آور ایران را در ادامه می خوانید:

*نگاه جدی به عرصه سازسازی در سال های 
گذشته وجود نداشــت. به عنوان فردی که 
عمری دست به ساخت ساز برده اید و از جمله 
برجسته ترین هنرمندان این حوزه به شمار 
می روید، دلیل بی مهری به سازسازی را چه 
نتوانسته جایگاهی  هنر  این  می دانید؟ چرا 

درخور میان رسانه ها و جامعه هنر پیدا کند؟
ما عاشــقانه سازسازی را شــروع کردیم، عاشقانه 
کار می کنیم و عاشــقانه ادامه می دهیم. هیچ گاه 
فکر نکرده ایم حمایت شــویم یا نشویم. باید این 
واقعیت را درک کرد که ما به دولت نیازی نداریم، 
بلکه دولت به هنرمندان احتیاج دارد. می خواهیم 
و تلاش می کنیم این دیدگاه را وسعت بخشیده و 
هنر سازسازی را به نسل های بعدی انتقال دهیم، 
اما متأســفانه امکانات چندانــی نداریم تا بتوانیم 
شــاگرد تربیت کنیم. دولت باید به میدان آمده و 
به ما کمک کند. باید فضایی آرام فراهم شــود تا 
بتوانیم سازسازی را به عاشقان آموزش دهیم. فرقی 

نمی کند چه سازی باشد؛ از ویولن تا کمانچه.
*تمام استادان سازسازی آنچه را در سینه 

دارند، به شاگردان خود آموزش می دهند؟
گاهی اوقات می بینیم برخی اســتادان فوت و فن 
کار را بــه هنرجویان یاد نمی دهند، اما اســتادی 
مثل ابراهیم قنبری مهر صادقانه آنچه داشت را به 
دیگران می آموخت. اگر استاد در رفاه باشد، می تواند 
هرچه آموخته را به شاگردان نیز بیاموزد. او می تواند 
سازسازی را به گونه ای معرفی کند که مورد توجه 
طیف گســترده ای قرار بگیرد. ما تــا حدودی در 
آرامش کار می کنیم، ولی واقعیت این اســت که 
ترســی مداوم در دل داریم تا مبادا فردی زنگِ در 
را بزنــد و بگوید: »بســاطتان را جمع کنید«. ۵۰ 
سال است عاشق موسیقی هستم و ۴۰ سال است 
ســاز می سازم؛ در این چهار دهه شب و روز ویولن 

ساخته ام، ولی هیچ وقت آرامش نداشته ام. همیشه 
می ترسیدم؛ شخصی می آید، در را می زند و از من 

می خواهد بساطم را جمع کنم.
*ساز های شما در بیرون از کشور نیز مشهور 
بوده و نوازندگان خارجی با آثار دســت تان 
مینوازند. در واقع ویولن شما به ارکستر های 
غیرایرانی راه پیدا کرده است. در این خصوص 

هم برایمان سخن بگویید...
راســتش امروز اگر ۱۰ ویولن بسازم، هشت تایش 
به خارج از کشور می رود. نکته جالب در این میان 

استقبال نوارندگان شهیر از ویلن هایی است که من 
می ســازم. به طور مثال دو سال پیش »الکساندر 
مارکوف« کار مرا تأیید کرد. هر ۵۰ یا ۱۰۰ ســال 
نوازنده ای به نام کار سازنده ای را تأیید می کند و این 
اتفاق برای من افتاده است. متأسفانه آن طور که باید 
و شاید چنین اتفاق بزرگی را به ما تبریک نگفتند. 

فقط دو، سه تن از اطرافیان به من تبریک گفتند.
*روزگاری هم استاد مارکوف یعنی »یهودی 
منوهین« نوازنده نامدار آمریکایی از ســاز 
استاد ابراهیم قنبری مهر تمجید کرده بود و 
چندصدهزار دلار بابت خرید ویلون ساخته 
دســتش پرداخت کرد و دستخطی هم در 
رابطه با کیفیت عجیب آن ساز نگاشته بود…

بله؛ دقیقا. توجه داشته باشید که تاریخ مدام در حال 
تکرار شدن اســت و در این باره چه اتفاق زیبایی 
برای من و استاد قنبری مهر رخ داده است؛  یهودی 
منوهین کار اســتاد قنبری را تأیید می کند و نیم 
قرن بعد الکساندر مارکوف شاگرد منوهین کار مرا 
تأییــد می کند؛ این واقعه به مکتب آن ها و مکتب 
ما برمی گردد. عاشــقانه در آنجا کار شده و ما نیز 
در اینجا عاشقانه کار کرده ایم. به نظر می رسد راه 
درســتی را پیموده ایم. همیشه سعی کردم خودم 
را محک بزنم. خاطره ای از استاد قنبری مهر دارم؛ 
او گفــت: »از جامعه یاد گرفتــم و باید به جامعه 
تحویل بدهــم«. وقتی در تهران حضور داشــت، 
گفت: »وظیفه خودم می دانم به ارومیه بیایم و به 
کارگاه شما سر بزنم«. هر ۱۰ روز یک بار از تهران 
به ارومیه آمد و کار را از صفر تا صد به ما یاد می داد. 
اســتاد قنبری مهر گفت: »اگر شاگردی هم پیدا 
نشود، می روم از میدان شوش یک کارگر می گیرم، 
سازســازی را به او یاد می دهم و بعد می روم«. به 
هر کسی هم خواســت آموزش دهد، خودش نزد 
او رفت. اســتاد می گفت: »من باید بیایم تا به شما 
یاد بدهــم«. همه رفتار های او برای ما حکم درس 
را داشت. استاد قنبری مهر به ما اخلاق و انسانیت 
آموخت و لابه لای کار نیز سازســازی یاد گرفتیم؛ 
نکته ای که اهمیت بسیار زیادی دارد. من به آقای 
مرادخانی )معاون فقید وزیر ارشاد( گفتم: »ای کاش 
روزی مکتبی به نام مکتب استاد قنبری مهر را در 
سازسازی تدوین کرده و به هنرجویان بیاموزند«. 
مکتب او را باید مکتب انســانیت و انســان بودن 
دانست. اطلاعات استاد قنبری مهر در قلب او بود، 
نه مغزش. باید ارتباط قلبی با استاد برقرار می کردیم 
و او نیز نســبت به درک و فهم شاگرد، اطلاعات را 

منتقل می کرد.
متولی  عنوان  به  موســیقی«  »خانه  *چرا 
موسیقی کشور موفقیت شما را رسانه ای نکرد 
یا اگر چنین کاری را انجام داد، به چه علت 

چندان شنیده نشد؟
نه، خانه موسیقی اتفاق مذکور را به صورت رسمی 
اعلام نکرد. واقعیت این است که خانه موسیقی در 
بهترین حالت صرفاً می تواند امور خود را رتق و فتق 
کرده و ســر پا بماند. البته از این نهاد نیز حمایت 
نمی شود. اعضای خانه موسیقی زحمت می کشند 
و از نزدیک شــاهد تلاش آن ها هســتم. روزی به 
خانه موســیقی رفتم؛ در حالی که خواسته ای هم 

نداشتم، دیدم خودشان به حمایت نیاز دارند و باید 
به خانه موسیقی توجه شود. همه اعضا دلسوزانه کار 
می کنند، ولی بودجه چندانی نمی گیرند. روز به روز 
حمایت دولت از خانه موسیقی کاهش می یابد. باید 

به این نهاد رسیدگی شود.
*وقتی در نهادی مانند خانه موسیقی، بیم 
کاهش بودجه و ناتوانی در رسیدگی به امور 
از  پدیدار شــود، دیگر حمایت هنرمندان 
همدیگر نیز محلی از اعراب نخواهد داشت. 
کانون سازندگان ساز در خانه موسیقی باید 

حمایتی تؤامان از پیشکســوتان و جوانان 
داشته باشــد. دلیل نبود چنین حمایتی را 

کمبود ها می دانید؟
به هر حال علتی وجــود دارد که حمایتی صورت 
نمی گیرد. می توانم گله کنم، اما باید واقع بینانه نگاه 
کرد. اگر ما ســیل زده باشیم، بسته ای نان و خرما؛ 
هرچند کم را می پذیریم. اگر سفره ای رنگارنگ پهن 
باشد، در آن صورت می توان انتظار حمایت تمام و 

کمال داشت و همه سهمی ببرند.
*سازسازی علی رغم ظاهر مردانه ای که دارد 
در طول سال های گذشته موفق شده تعداد 
قابل توجهی از بانوان را به سمت خود جذب 
کند و اتفاقاً بسیاری از سازندگان برتر ساز هم 
همین بانوان به شمار  می روند؛ یکی از آن ها 
هم دختر خود شماســت. حضور نسل های 
مختلف به ویژه زنان در این عرصه را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
اگر بتوانیم در طول سال نمایشگاه های دائمی برای 
همه سازگران ایران زمین داشته باشیم؛ از جوانان 
تا پیشکســوتان، اتفاق بسیار خوبی خواهد بود. ما 
هم سعی می کنیم راهنما و راهگشا باشیم. جوانان 
باید کار و تلاش کنند. از طرف دیگر اســتادان هم 
می توانند کارگاه هایی برگزار کرده و تجربیات خود 
را در اختیار آن ها قرار دهند تا جوانان خبره تر شوند.
قله سازسازی  قنبری مهر،  ابراهیم  با  *شما 

ایران دمخور بوده اید و زندگی کرده اید...
من از دیدار او بســیار خوشــحال بوددم و حتی 
اشــک میریختم. ۵۰ سال اســت در عرصه هنر 
فعالیت می کنم و ۴۰ ســال شبانه روز کارم دیدن 
اســتاد قنبری مهر بود. یک بار نگفتم: »ولش کن! 
امروز را تعطیل کنیــم«. اصلاً چنین حرفی را به 

زبان نیاوردم. آن قدر عاشــقانه کار کرده و احساس 
مسئولیت می کردم که روزی به دوستانم گفتم: »در 
این ۴۰، ۵۰ ســال به یاد ندارم روزی گفته باشم 
کار را ر ها کن«. هنر عشق می خواهد. پیشکسوتان 
مسئول هستند، نباید عرصه را خالی کنند و باید 
ادامه دهند. با وجود اینکه همیشه سفارش داشتم، 
در نمایشگاه های متعددی شرکت کردم. مسئولان 
گفتند: »راضی هستید؟ « در پاسخ گفتم: »تا زمانی 
که کار باشد، اصلاً مشکلات اهمیتی ندارند«. غرفه 
شیک باشد، پارکینگ مهیا بوده، عطر و ادکلن بزنند 
و دکور زیبا باشد؛ هیچ کدام مهم نیست، بلکه فقط 

کیفیت کار در اولویت است.
*صرف نظر از برگزاری نمایشــگاه هایی که 
دولت یا خانه موسیقی متولی آن است، اساساً 
برگزاری نمایشگاه های دائم سازسازی را در 

ایران چگونه ارزیابی می کنید؟
به عنوان فردی که سرد و گرم روزگار را چشیده ام، 
چشم انداز روشنی پیش روی سازسازی می بینم. از 
نگاه من، راه اندازی مؤسسات و نمایشگاه های دائمی 
ساز می تواند خیلی تأثیرگذار باشد. باید فیلم هایی 
تهیه شــود و در اختیار جوانان قــرار بگیرد. من 
مدت ها در ارومیه زندگی کردم و حدود پنج سال 
است به تهران آمده ام. مدیرکل وقت میراث فرهنگی 
اســتان آذربایجان غربی، فضایی در اختیار ما قرار 
داد. وقتی بچه ها درس می خوانند، همه می خواهند 
آن ها دکتر یا مهندس شوند. بسیاری از آن ها دکتر و 
مهندس هم می شوند، ولی بعد ها حسرت می خورند 
چرا به ســراغ هنری مانند سازسازی نرفتند.من 
دوســت داشتم بچه های مســتند و علاقه مند از 
مدارس و دانشــگاه ها به مؤسسه ما معرفی شوند، 
کارگاه را ببیند و لذت ببرند. دخترانی هستند که 
عاشقانه کار می کنند. آن ها با پوشش خاص خود، 
چوب ها را حمل می کنند، به چوب بری می برند و 
برمی گردانند. نباید چنین دیدگاهی مطرح شود که 
دختران نیازمند هستند، بلکه نیازی ندارند و صرفاً 
عاشق موسیقی و هنر هستند. همگان باید بدانند 
پشت فعالیت آن ها، عشق فراوانی نهفته است. باید 
این اتفاقات را به فال نیک گرفت. همچنان معتقدم 
باید بچه هــا از مدارس و دانشــگاه به کارگاه های 

سازسازی بیایند و از نزدیک ببینند.
* به نظر شــما از فناوری های نوین می توان 
برای معرفی هنر اصیل سازســازی کمک 

گرفت؟
در حــال حاضر بخــش اعظمــی از تبلیغات در 
اینســتاگرام خلاصه می شــود. وقتــی هر فردی 
صفحــه اش را باز کند، می تواند دنیایی از عکس ها 
و فیلم های مرتبط با رشته خود را ببیند؛ از ویولن 
تا ســازهای دیگر. زمانی که نوجوان یا جوانی در 
خانه اش ببیند دختربچه یا پسربچه ای ساز می سازد 
یا می نوازد، علاقه مند می شود. در عمل جایی وجود 
ندارد که خانواده ها بخواهند دست فرزندان خود را 
گرفته، به آنجا بروند، تماشا کرده و علاقه پیدا کنند. 
همه ما علاقه مند به کمک هســتیم. هرچه بتواند 
به معرفی و اعتلای سازســازی منجر شود، از آن 

استقبال می کنیم.

هوشنگ اکبری در گفت وگو با همدلی:

»منوهین« ویلن قنبری را تأئید کرد و »مارکوف« من را  رویداددریچه


